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Preface  

The  governance  of  knowledge  seems  to  be  the  Scientific  Policy  most  able  to  creating  value  with  regard  of  
human  and  its  evolution  in  cultures  and  civilizations.  The  duty  of  good  governance  is  a  consideration  of  the  
transfer  of  knowledge  related  to  scientific  and  technological  progress.  Intrinsically,  this  process  requires  a  
system  of   knowledge   organization   and   its  management   by   implementing   knowledge   production   and   its  
influence  in  society.  

In  the  present  case,  rely  across  all  paradigms,  know-­how  and  specific  knowledge  to  scientific  disciplines  
and  especially  those  in  Humanities  and  Social  Sciences,  allows  finding  a  dynamic  of  Knowledge  Organization  
for  dissemination,  sharing  and  enhancement  of  knowledge.  This  new  transdisciplinary  orientation  allows  
including  concepts,  tools  and  singular  perspectives  in  the  digital  field  and  information  technology.  

With   this   new   focus   on   the   Knowledge   Organization   from   the   perspective   of   "Digital   Humanities", the  
objective   of   the   ISKO-­Maghreb   Chapter   is   to   contribute   in   understanding   the   factors   that   organize  
knowledge  and  phenomena  that  affect  the  information  society.  Actions  to  be  undertaken  by  the  ISKO  society  
must  take  into  account  socio-­cultural,  cognitive  and  economic  in  the  strategic  management  of  knowledge.  
Towards   the  knowledge  society   in   line  with   the  Digital  Humanities,   it   should  be  seen   in   its  dynamic,   its  
content   and   its   interaction   with   science,   technology   and   transdisciplinary   associated   to   universities,  
companies  and  politics.  

In  this  new  context  "Digital  Humanities"  related  to  aspects  of  the  "Knowledge  Organization”  and  modalities  
of  its  management",  a  first  orientation  is  pedagogical  trying  to  answer  the  question  "What  is  known  about  
the  knowledge  and  its  organization  in  the  context  of  Digital  Humanities?  ".  Then  the  question  is  evolving  
towards   societal   issues  of   knowledge,   researches   and  applications,   to  provide   clarifications   towards   the  
convergence   of   approaches   and   practices   for   the   common   use   of   digital   platforms.   Education,   science,  
culture,   communication   and   technology   remain   the   major   themes   covered   by   ISKO   Maghreb,   for   the  
development   of   the   knowledge   organization,   collective   intelligence   and   the   perspective   of   the   Digital  
Humanities.  

In  a  friendly  atmosphere,  hospitality  and  open  to  exchange,  the   international  symposium  ISKO-­Maghreb  
was  thought  to  enhance  the  Scientific  Society  "ISKO"  with  the  universities,  the  practitioners  in  the  Maghreb  
countries  and  the  world.  

The  international  Symposium  ISKO-­Maghreb  is  organized  in  its  sixth  (6th.)  edition  in  Morocco  (Al-­Hoceima)  
in  May  11  –  13,  2017,  after  the  five  successful  editions.  This  edition  is  organized  by  ENSAH  (National  School  
of  Applied  Sciences  of  Al  Hoceima)  -­  Department  of  Mathematics  and  Computer  Science,  FSTH  (Faculty  of  
sciences  -­  Al-­Hoceima),  and  sponsored  by  the  Universities  of  Maghreb  and  Europe  countries.  
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Préface  

La  gouvernance  de  la  connaissance  paraît  être  la  politique  scientifique  la  plus  apte  à  la  création  de  la  valeur  
au  regard  de  l’Homme  et  de  son  évolution  dans  les  cultures  et  civilisations.  Le  devoir  de  cette  gouvernance  
est   une   prise   en   considération   de   la   transmission   des   savoirs   liée   aux   progrès   scientifiques   et  
technologiques.  Intrinsèquement,  ce  processus  de  transmission  nécessite  un  système  d’organisation  et  de  
management  de  la  connaissance  mettant  en  œuvre  la  production  du  savoir  et  son  rayonnement  dans  la  
société.    

En   l’occurrence,   s’appuyer   sur   l’ensemble   des   paradigmes,   savoir-­faire   et   connaissances   propres   aux  
disciplines  scientifiques  et  particulièrement  celles  des  sciences  humaines  et  sociales,  permet  de  fonder  un  
mouvement  d’organisation  de  la  connaissance  en  faveur  de  la  diffusion,  du  partage  et  de  la  valorisation  du  
savoir.   Cette   nouvelle   orientation   transdisciplinaire   permet   d’inscrire   les   concepts,   les   outils   et   les  
perspectives  singulières  du  champ  du  numérique  et  des  technologies  de  l'information.  

Avec  cette  nouvelle  orientation  sur  l’organisation  de  la  connaissance  dans  la  perspective  des  «  Humanités  
Numérique  »,   l'objectif  du  chapitre  ISKO-­Maghreb  est  de  contribuer  dans  la  compréhension  des  facteurs  
qui  organisent  la  connaissance  et  les  phénomènes  qui  affectent  la  société  de  l’information.  Les  actions  à  
entreprendre  par   la   société   savante   ISKO  devront   tenir   compte  des   aspects   socio-­culturels,   cognitifs   et  
économiques  dans  la  gestion  stratégique  de  la  connaissance.  Vers  la  société  du  savoir  en  phase  avec  les  
Humanités  Numériques,  la  connaissance  doit  être  perçue  dans  sa  dynamique,  sa  teneur  et  ses  interactions  
scientifiques,  technologiques  et  transdisciplinaires  avec  les  universités,  les  entreprises  et  les  politiques. 
Dans   ce   nouveau   contexte   «  Humanités   Numériques  »   lié   aux   aspects   de   l’   «  Organisation   de   la  
Connaissance   et   son  Management  »,   une   première   orientation   est   d’ordre   pédagogique   pour   tenter   de  
répondre   à   la   question   "que   sait-­on   de   la   connaissance   et   de   son   organisation   dans   les   Humanités  
Numériques   ?".   Ensuite,   la   question   évolue   vers   les   enjeux   sociétaux   du   savoir,     en   recherches   et   en  
applications,  pour  apporter  des  clarifications  vers  une  convergence  des  méthodes  et  des  pratiques  liées  à  
l'usage  commun  des  outils  numériques.  Éducation,  science,  culture,  communication  et  technologie  restent  
les   thématiques   majeures   couvertes   par   ISKO-­Maghreb,   pour   la   mise   en   place   de   l’organisation   de   la  
connaissance,  de  l’intelligence  collective  et  de  la  perspective  Humanités  Numériques. 
Dans  un  cadre  convivial,  chaleureux  et  ouvert  aux  échanges,  le  colloque  international  ISKO-­Maghreb  a  été  
pensé  en  vue  de  renforcer  la  Société  savante  «  ISKO  »  avec  les  universitaires,  les  praticiens  dans  les  pays  
du  Maghreb  et  le  reste  du  monde.  

L’International  Symposium  ISKO-­Maghreb  est  organisé  à  sa  sixième  (6e.)  Édition  au  Maroc  (à  Al-­Hoceima)  
le   11,   12   et   13  mai   2017,   après   cinq   éditions   réussies.   Cette   édition   est   organisée   par   l’ENSAH   (Ecole  
Nationale  des  Sciences  Appliquées  d'Al  Hoceima)  -­  Département  de  mathématiques  et  d'informatique,   la  
FSTH  (Faculté  des  Sciences  et  Technique  d’Al-­Hoceima),  et  parrainé  par  les  universités  des  pays  du  Maghreb  
et  de  l'Europe.  

Septembre  2017             
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